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ارزش بازار مسکن پایتخت چقدر است؟
ارزش بازار مسکن شهر تهران در شهریور ۱۴۰۱ به عنوان کسادترین مقطع 
در نیمه اول ســال جاری به بیش از ۲۰ هزار میلیارد تومان رســید.به گزارش 
ایســنا، صحبت از رکود مسکن که می شود بعضا این تصور به وجود می آید که 
بازار خرید و فروش قفل شــده است. شهریور امسال اما در همین بازار رکودی 
۶۰۳۳ معاملــه صورت گرفت که ۵۳۰ فقره آن واحدهایی با قیمت بیش از ۸۰ 

میلیون تومان در هر متر مربع بود.
از ســوی دیگر اگرچه متوسط قیمت مسکن در تهران ۴۳.۲ میلیون تومان 
اعلام شد ۴۱ درصد معاملات به واحدهای بالای متری ۴۵ میلیون تومان تعلق 
داشــت.درخصوص متراژ نیز رتبه اول به آپارتمان هــای ۵۰ تا ۶۰ متر با ۱۴.۸ 
درصــد از کل قراردادهــای خرید و فروش تعلق گرفت امــا بیش از ۷۱ درصد 
معاملات در واحدهای بالای ۶۰ متر منعقد شد.درخصوص فراوانی معاملات بر 
اساس ارزش هر واحد مسکونی، بالاترین سهم به آپارتمانهای ۱ تا ۱.۵ میلیارد 
تومان با ســهم ۱۳.۹ درصد از کل معاملات تعلق داشــت و این در حالی است 
که ۸۰.۸ درصد قراردادها را خانه های با ارزش بالای ۱.۵ میلیارد تومان به خود 
اختصاص دادند و ۷.۹ درصد از این رقم را خانه های با ارزش بیش از ۱۰ میلیارد 
تومان از آن خود کردند.با این حســاب ۴۷۶ واحــد با ارزش بالای ۱۰ میلیارد 
تومان در شــهریور امســال در پایتخت معامله شده که ارزش کل آن به ۴۷۶۰ 

میلیارد تومان می رسد.
از طرف دیگر در صورتی که واحدهای بالای ۱۰۰ متر که ۲۷.۲ درصد از کل 
معاملات را در بر گرفته در متوســط ۴۳.۲ میلیون تومانی قیمت هر متر مربع 
ضرب کنیم ارزش هر واحد مســکونی ۴ میلیارد و ۳۲۱ میلیون تومان  و ارزش 
کل معاملات آپارتمانهای بالای ۱۰۰ متر به ۷۰۸۶ میلیارد تومان می رســد.به 
طور کلی نیز اگر متوســط قیمت هر متر مربع یعنی ۴۳.۲ میلیون تومان را در 
میانگین متراژ واحدهای معامله شده در تهران که غالبا حدود ۸۰ متر می شود 
را در هــم ضرب کنیم به عدد ۳ میلیــارد و ۴۷۵ میلیون تومان برای هر واحد 
می رسیم. با ضرب این عدد به تعداد معاملات مسکن شهر تهران در شهریورماه 
رقم ۲۰ هزار و ۸۵۸ میلیارد تومان به دســت می آید کــه می تواند ارزش بازار 

مسکن شهر تهران در شهریور ۱۴۰۱ باشد.

قیمت نفت صعودی شد
قیمت نفت روز دوشــنبه پس از اعلام تدابیر محــرک مالی برای کمک به 
احیای اقتصاد کرونازده در چین که امیدها به دورنمای بهتر تقاضا برای سوخت 
را برانگیخــت، افزایش یافت.به گزارش ایســنا، بهای معاملات نفت برنت با ۶۶ 
ســنت معادل ۰.۷ درصد افزایش، به ۹۲ دلار و ۲۹ سنت در هر بشکه رسید و 
بخشــی از افت ۶.۴ درصدی هفته گذشته را جبران کرد. بهای معاملات وست 
تگزاس اینترمدیت آمریکا، ۵۶ ســنت معادل ۰.۶ درصد افزایش یافت. شاخص 

نفت آمریکا هفته گذشته ۷.۶ درصد کاهش داشت.
بانک مرکزی چین روز دوشــنبه سیاست پولی تسهیلی خود را حفظ کرد و 
نرخهای بهره را برای دومین ماه متوالی بدون تغییر نگه داشــت.یک مقام ارشد 
اداره ملی انرژی چین اعلام کرد این کشور به دنبال افزایش ظرفیت تامین انرژی 
داخلی و تشــدید کنترلهای ریسک در کالاهای مهمی شامل زغال سنگ، نفت 
و گاز و برق اســت.یک مقام دولتی دیگر در یک کنفرانس خبری در پکن اعلام 
کرد چین ظرفیت ذخایر کالاهای مهم را افزایش خواهد داد.تینا تنِگ، تحلیلگر 
شرکت سی ام ســی مارکتس گفت: نفت از ترکیبی از عوامل مختلف از جمله 
اظهارات شــی جین پینگ، رئیس جمهور چین در کنگره حزب کمونیست که 
سیاستهای تسهیلی برای اقتصاد را تضمین کرد و سیگنال مثبتی برای دورنمای 

تقاضا برای سوخت بود، حمایت شد.
انتظار می رود چین هفته جاری آمار تجاری و اقتصادی را منتشر کند. اگرچه 
رشد تولید ناخالص داخلی در سه ماهه سوم ممکن است در مقایسه با سه ماهه 
دوم بهبود پیدا کرده باشــد اما سیاست کووید ۱۹ سخت گیرانه رئیس جمهور 
چین، به معنای آن اســت که دومین اقتصاد بزرگ جهــان احتمالا با بدترین 
عملکرد سالانه در نیم قرن اخیر روبرو خواهد شد.انتظار می رود قیمتهای نفت 
نوســانی بمانند زیرا کاهش تولید اوپک پلاس عرضه را همزمان با آغاز اجرای 
تحریمهای اتحادیه اروپا علیه نفت روسیه، محدودتر خواهد کرد. همچنین رشد 
ارزش دلار و افزایش نرخهای بهره آمریکا، رشــد قیمتهای نفت را محدود نگه 
خواهد داشــت.جیمز بولارد، رئیس بانک فدرال رزرو ســنت لوئیس روز جمعه 
گفت: متوقف کردن تورم، دشــوار و مهلک شــده است و مستلزم ادامه افزایش 

بزرگتر سه چهارم تا یک درصدی نرخهای بهره است.
کشورهای عضو اوپک و متحدانشان شامل روسیه پس از این که کاخ سفید 
جنگ لفظی با عربســتان سعودی را تشــدید و ریاض را متهم کرد کشورهای 
دیگر را مجبور کرده اســت از کاهش تولید نفت حمایت کنند، روز یکشنبه به 
حمایت از این تصمیم برخاستند.اوپک پلاس پنجم اکتبر کاهش تولید به میزان 
دو میلیون بشکه در روز را تصویب کرد اما به دلیل ناتوانی برخی از اعضای این 
گــروه برای تولید بالاتر، کاهش واقعی تولید حدود یک میلیون بشــکه در روز 
خواهد بود.بر اساس گزارش رویترز، با این حال، عربستان سعودی که بزرگترین 
صادرکننده نفت عضو این گروه است، میزان عرضه نفت به بازارهای آسیایی را 

در نوامبر تغییر نخواهد داد.

تقویت همکاری های ایران و تاجیکستان
 در حوزه فنی و حرفه ای

سازمان فنی و حرفه ای اعلام کرد: فصل جدید همکاری ها در حوزه مهارت های 
فنی و آموزشی را با وزارت محنت، مهاجرت و شغل اهالی جمهوری تاجیکستان 
آغاز شــد.به گزارش ایرنا، دومین نشست کمیته همکاری های آموزشی سازمان 
آموزش فنی و حرفه ای کشور و وزارت محنت، مهاجرت و شغل اهالی جمهوری 
تاجیکستان برگزار شــد.در این نشست رییس سازمان آموزش فنی و حرفه ای 
به روابط تاریخی این دو کشــور اشــاره کرد و گفت: ایران با تاجیکستان روابط 
دیرینه ای دارد که ارزشــمند است و باید تلاش کنیم تا این روابط و تعامل بین 
دو کشور افزایش پیدا کند.غلامحسین حسینی نیا افزود: با سفر رییس جمهور 
کشورمان به تاجیکستان و دیدار باشخصیت های مختلف نشانگر  تعامل و ارتباط 
این دو کشور است تا کار مشترک را در زمینه آموزش های فنی و حرفه ای آغاز 
کنیم.وی بیان داشــت: در دولت ســیزدهم وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
تفاهم نامه با تاجیکســتان امضا کرده اســت که در آن اقدام مشترک سه ساله 
تنظیم شــده است و اکنون نیز بر اســاس آن عمل می شود.حسینی نیا تأکید 
کرد: تصمیم های خوبی برای اجرایی کردن برنامه های مشــترک گرفته شــده 
اســت که امیدواریم به نفع جوانان و کســب مهارت های فنی و حرفه ای باشد.
رییس ســازمان آموزش فنی و حرفه ای از اجرای طرح ایران مهارت خبر داد و 
گفت: به موجب این طرح دانش آموزان و نوجوانان در سنین پایین از آموزش های 

مهارتی برخوردار شده و در آینده وارد بازار کار می شوند.

ذخیره سازی ۵۲ هزار تن گوشت مرغ 
از ابتدای سال

معاونت امور دام وزارت جهاد کشاورزی از خرید و ذخیره سازی ۵۲ هزار تن 
گوشــت مرغ مازاد از ابتدای ســال تا کنون خبر داد.به گزارش ایلنا و به نقل از 
معاونت امور دام وزارت جهاد کشــاورزی، با عنایت به تکلیف دولت برای اجرای 
طرح مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه ها و تغییر نرخ ارز از قیمت ترجیحی به 
قیمت نیمایی برای نهاده های اساســی )ذرت و کنجاله سویا( در حوزه طیور به 
تناسب، هزینه تمام شده جوجه یکروزه و گوشت مرغ افزایش یافته که افزایش 
قیمت تمام شده محصول نهایی در سبد غذایی خانوار در آن اجتناب ناپذیر بود، 
با هدف جلوگیری از وابســتگی بخش تولید غذا به ارز ترجیحی و نهایتاً حذف 
یارانه هایی که به بخش تولید از این بابت داده می شد، منجر به ساماندهی نظام 
یارانه ها و پرداخت آن به صورت مستقیم به مصرف کننده نهایی شده است. این 
موضوعــات با توجه به قدرت خرید مردم، موجب تغییر در الگوهای اقتصادی و 
رفتار مصرف کننده و نهایتاً کاهش مصرف شده است.برای ایجاد توازن عرضه و 
تقاضا در تولید و مصرف مرغ با اجرای طرح هایی چون تولید قراردادی گوشــت 
مرغ، خرید و ذخیره گوشت مرغ مازاد توسط شرکت پشتیبانی امور دام )خرید 
۵۲۰۰۰ تن گوشت مرغ از ابتدای سال تا کنون در قالب تولید قراردادی گوشت 
مرغ(، صادرات تخم مرغ نطفه دار، جوجه یکروزه و گوشت مرغ، ارائه تسهیلات 
برای تأمین بخشی از ســرمایه درگردش تولیدکننده ها تلاش شد تا بخشی از 
مشــکلات تولیدکنندگان مرتفع شود که خوشبختانه از اوایل شهریورماه ثبات 

نسبی در عرضه و تقاضا ایجاد و نگرانی مرغداران کمتر شده است.

گزارش

بازار انرژی 

اخبار کوتاه

دبیــر انجمن واردکننــدگان خودرو معتقد اســت که 
آیین نامه واردات خودرو، واردات را با اما و اگرهای بسیاری 
مواجه کرده و بعید اســت که با این شیوه و به این زودی ها 
شــاهد واردات خودرو به کشــور پس از چهار سال و نیم 

باشیم.
مهدی دادفر در گفت وگو با ایسنا، در رابطه با گمانه زنی ها 
برای واردات خودروهــای کره ای و ژاپنی اظهار کرد: تصور 
اینکه قرار باشــد خودروهای کره ای و ژاپنی وارد شــوند، 
بسیار خوشبینانه است. فرآیند وارداتی که در این آیین نامه 
تبیین شده، بعید به نظر می رسد که منتج به واردات خودرو 
شــود؛ چه برسد به اینکه قرار باشــد خودروهای کره ای و 
ژاپنی وارد شــوند.دبیر انجمن واردکنندگان خودرو افزود: 
از همیــن رو اینکه با توجه به رفتــار کره ای ها و ژاپنی ها و 
موضع گیری سیاســی آن ها، آیا خللی در واردات خودرو از 
این کشــورها ایجاد خواهد شد، همه بسته به این است که 
آیا واردات واقعا صورت خواهــد گرفت یا خیر. اگر واردات 
خودرو به قطعیت برسد، واردکنندگان نیز درخواست خود 
را اعلام خواهند کرد اما متاسفانه با آیین نامه ابلاغی، واردات 
خودرو کلافی ســردرگم خواهد بود.وی خاطر نشان کرد: 
ضمن اینکه با فرض انجــام واردات، مگر چه تعداد خودرو 
وارد خواهد شــد که بخواهد دست اشخاص خاص باشد یا 
واردکنندگان حقیقی؟ فراموش نکنیم که هدف از آزادسازی 
واردات خودرو، تنظیم بــازار و کاهش قیمت بود. حال آیا 
با حدود ۱۰۰ هزار دســتگاه خودرو آن هم براســاس این 
آیین نامه، می تــوان بازار را تنظیم کــرد یا منتظر کاهش 
قیمت هــا بود؟ این موضوع خود جای بحث بســیار دارد.او 
تاکید کرد: واردات خودرو مســتلزم رفع ابهامات آیین نامه 
و مشــخص شــدن تکلیف ماده ۲ این آیین نامه است. این 

در حالیســت که در آیین نامه مذکور، میزان سود، عوارض 
گمرکی، تعداد خودروهای اسقاطی و بسیاری از موارد دیگر 
برای واردکنندگان مشــخص نیست. به طور مثال ما هنوز 
نمی دانیم همچون روال پیــش از ممنوعیت واردات، برای 
واردات باید گواهی اســقاط ارائه داد یــا تغییراتی در نظر 

گرفته شده است.
دادفر ضمن اشــاره بــه اعلام وزارت صنعــت، معدن و 

تجارت )صمت( برای تایید نهایی دو شــرکت واردکننده تا 
هفته ابتدایی مهر ماه گفت: براساس آیین نامه تدوین شده 
برای واردات، به نظر می رســد هیچ شــرکتی واجد شرایط 
واردات نباشد. در حقیقت این دســتورالعمل، واردات را با 
اگر و اماهای بســیار مواجه کرده است و همانطور که اشاره 
شــد، بعید است که با این شیوه و به همین زودی ها شاهد 
واردات خودرو به کشــور پس از چهار ســال و نیم باشیم.

دبیــر انجمن واردکنندگان خودرو در رابطه با تاکید وزارت 
صمت بر واردات تا پایان مهرماه و امکان تحقق آن گفت: از 
خردادماه مقرر شده که واردات صورت گیرد و این وعده به 

تیرماه و شهریور و مهر هم رسید. 
باید فعلا منتظر ماند.گفتنی اســت که هفته گذشــته، 
ســیدرضا فاطمی امیــن- وزیر صنعت، معــدن و تجارت- 
ضمن اشاره به دریافت ۳۰۰ درخواست توسط شرکت ها یا 
اشــخاص حقوقی برای واردات خودرو توسط وزارت صمت 
و حذف تعدادی در همان ابتدای امر )بنابر عدم مشــمول 
بودن شــرایط واردات( اظهار کرد: درخواست ها اخذ شده 
و در حال پالایش و بررســی اســت. تا ۱۰ روز ابتدایی مهر 
ماه، دو مورد از شــرکت های درخواست کننده برای وزارت 
صمت مسجل شده که حائز شرایط برای واردات هستند اما 
قاعدتا بر تعداد آن ها افزوده و اسامی آن ها اعلام خواهد شد. 
بر این اســاس واردات خودرو قطعی خواهد بود و در آینده 
نزدیک شــاهد ورود نخستین خودروهای وارداتی به کشور 
خواهیم بود.همچنین مهلت ارســال و تکمیل مدارک برای 
واردکننده های خودرو که تا پیش از این، تا پایان شــهریور 
ماه در نظر گرفته شــده بود، تا پایان مهر ماه تمدید شــد. 
گفته شده حداکثر تا پایان مهر ماه اسامی تمام شرکت های 
واجد شــرایط اعلام خواهد شد.روز شــنبه نیز سخنگوی 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس، ضمن اشــاره به قول 
وزارت صمت، تاکید کرد: براســاس آنچه که وزارت صنعت 
و معدن قول داده اســت باید ظرف دو هفته آینده واردات 
خودرو صورت گیرد. قطعا بر اســاس قانون مصوب مجلس 
باید تا پایان سال جاری، تا سقف یک میلیارد دلار خودروی 
خارجی وارد شــود. مجلس در بودجه سال ۱۴۰۱ دولت را 

مکلف به واردات خودرو کرده است.

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو:

واردات خودرو به این زودی ها ممکن نیست

بدون هیچ پاسخ روشــنی، دستمزد کارگران را معطل 
گذاشــته اند؛ شاید ادعا کنند صد هزار تومان رقمی نیست؛ 
اما در این اوضاع معیشــتی و تورم سرسام آور، دریغ کردن 
همین رقم ناچیز از کارگران زیر خط فقر، بی عدالتی ست.
به گزارش خبرنگار ایلنا، نوزدهم اسفند ۱۴۰۰ در نشست 
رسمی شــورایعالی کار کــه از قضا حداقل ســه نماینده 
رسمی دولت نیز در آن حضور داشتند، مزد و مزایای مزدی 
کارگران برای سال ۱۴۰۱ به تصویب نهایی رسید؛ در این 
نشســت علاوه بر افزایش ۵۷.۴ درصدی حداقل مزد و ۳۸ 
درصدی به اضافه ی رقم ثابت ســایر سطوح، حق مسکن 
کارگران مشــمول قانون کار برای سال جاری مبلغ ۶۵۰ 
هزار تومان مصوب شد.در تصویب نامه ی رسمی شورایعالی 
کار، حــق مســکن ۶۵۰ هــزار تومانــی از فروردین ماه 
لازم الاجراست، فقط براســاس یک بند تشریفاتی قانونی، 
دولــت باید بر این رقم مصوب شــورایعالی کار، مهر تایید 
بزند. کارگران همیشــه نسبت به منوط شدن اجرای حق 
مسکن به امضای نهایی دولت، انتقاد داشته اند؛ چراکه حق 
مســکن نیز مانند سایر مولفه های مزدی کارگران از قبیل 
بــن خواربار و حق اولاد و یا ســنوات، یک مولفه ی مزدی 
همه شــمول است و تنها مرجع تصمیم گیری در ارتباط با 
مزد و مزایای مزدی کارگران مشــمول قانون کار بایستی 
شــورای سه جانبه ی عالی کار باشــد. چرا این یک مولفه، 
برای اجرایی شــدن بایســتی در راهروهای دولت منتظر 

تایید بماند؟
چرا هفت ماه معطلی؟

با این حال، روال ســال های گذشــته اینگونه بوده که 
معمــولاً بعد از یک یا دو ماه تاخیر، هیات دولت مصوبه ی 
حق مسکن را برای اجرا ابلاغ می کند و کارفرمایان مجبور 
می شــوند مابه التفاوت ماه های فترت و تاخیر را بپردازند؛ 
در سال ۱۴۰۱ اما تاخیر بســیار طولانی تر از حد معمول 
همیشه بوده اســت؛ هفت ماه تمام در ابلاغ یک مولفه ی 
مزدی کارگران تاخیر افتاده اســت.انتظار کارگران این بود 
که نهایتاً در اردیبهشت ماه، حق مسکن ۶۵۰ هزار تومانی 
در یکی از نشست های هیات دولت به تصویب نهایی برسد. 
اما علیرغم گذشــت هفت ماه هنــوز کارگران حداقل صد 
هــزار تومان بابت هر ماه ســال از کارفرمایان طلبکارند و 

ظاهــراً اراده ای برای تصویب حق مســکن در مهرماه نیز 
وجود ندارد.

فرامرز توفیقی )از نمایندگان کارگری دستمزد( با بیان 
اینکه به نظر می رســد معیشــت کارگران در اولویت های 
اصلی تصمیم سازان نیست؛ می گوید: ما در شورایعالی کار، 
حق مسکن ۶۵۰ هزار تومانی را از فروردین مصوب کردیم 
و باید ایــن مولفه ی مزدی از فروردین بــه تمام کارگران 
مشــمول قانون کار پرداخت شود؛ دولت نمی تواند و نباید 
مزد کارگران را ماه ها معطل بگذارد؛ گویا اصولاً شورایعالی 
کار و ســه جانبه گرایی را حتی در مســاله ی دســتمزد به 
رســمیت نمی شناسند که اگر جز این بود، پیشتر از این ها 
حق مســکن ابلاغ می شود؛ نه تنها این ابلاغیه هنوز صادر 
نشده، بلکه هنوز یک نشســت رسمی شورایعالی کار برای 
بررسی معیشــت کارگران و محاسبه ی رسمی هزینه های 

زندگی برگزار نشــده اســت.بهتر اســت بــه تاریخچه ی 
این موضــوع در ماه های گذشــته و موضع گیری مقامات 
رسمی نگاهی بیندازیم؛ محمد باقر قالیباف، رئیس مجلس 
در بیســت و نهم تیرماه ۱۴۰۱ در نامه ای رســمی خطاب 
به دولت، اصلاح دو مصوبه را خواســتار شد؛ اول، افزایش 
مســتمری بازنشســتگان و دوم، مصوبه ی کمک هزینه ی 
مســکن کارگران. در این نامه، مهلت دولت یک هفته ذکر 
شــده بود اما اکنون با گذشت چند ماه از این نامه، مصوبه 
کمک هزینه مسکن هنوز بازبینی نشده است؛ در ارتباط با 
کمک هزینه مسکن کارگران مشمول قانون کار، باید حق 
مســکن ۶۵۰هزار تومانی که همان مصوبه شورایعالی کار 
اســت احیا شــود.یک ماه و پانزده روز بعدتر در چهاردهم 
شــهریور، رعیتی فرد، معــاون تنظیم روابــط کار وزارت 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی گفــت: موضوع افزایش حق 

مســکن کارگری مطابق آنچه که پیش از این در شــورای 
عالی کار تصویب شده بود، هم اکنون در دستور کار است. 
به احتمال زیاد این افزایش از مهر عملیاتی می شــود.وی 
ادامه داد: در صورت ابلاغ افزایش حق مسکن کارگری، در 
ماه های باقی مانده از سال۱۴۰۱، مبلغ یکصد هزار تومان 
به دســتمزد کارگران مشمول قانون کار اضافه می شود. از 
ســوی دیگر چون مبنای اجرای این مصوبه ابتدای ســال 
۱۴۰۱اســت، مابه التفاوت این افزایش به ماه های ســپری 
شده نیز تعلق می گیرد. این بدان معنی است که هر کارگر 
مشمول قانون کار، بابت شش ماه نخست سال جاری، مبلغ 
ششــصد هزار تومان را به عنوان مابه التفاوت افزایش حق 

مسکن از کارفرمای خود طلبکار می شود.
در مهر هم خبری نیست!

حــالا مهر هم در حال خاتمه یافتن اســت و احتمالی 
کــه معاون روابط کار وزارتخانه از آن ســخن گفته، هنوز 
محقق نشــده! یک ماه پیش از این وعده دادند که بالاخره 
حق مســکن در مهر مصوب می شود اما به روزهای پایانی 
مهر نزدیک شــده ایم و خبری از ابلاغ دولت نیست. همه 
می دانند که تا قبل از بیســت و ســوم یا نهایتاً بیســت و 
چهارم هر مــاه، کارفرمایان کارگاه هــای صنعتی، بزرگ 
و متوسط کشــور، محاســبات حقوقی را انجام می دهند 
و لیســت های پرداخت ماهانه را آماده می کنند؛ بنابراین 
اگــر دولت واقعاً می خواســت که حق مســکن ۶۵۰ هزار 
تومانــی به اضافه ی مابه التفاوت ماه های گذشــته در مهر 
به تمام کارگران مشــمول قانون کار پرداخت شــود، باید 
قبل از بیســتم یا حتی پانزدهم مهر ابلاغیه حق مسکن را 
صادر می کرد.در شــرایطی که وضعیت وزیر کار همچنان 
نامشــخص است و جلسات شــورایعالی کار و اجرای ماده 
۱۶۸ قانون کار معطل گذاشــته شده، هیچ صدای روشنی 
از وزارتخانه بلند نمی شود؛ پاسخ کارگران را نمی دهند که 
چرا علیرغم وعده ی قبلی خود در چهاردهم شهریور بازهم 
اهمال کردند و کاری که فقط یک ساعت زمان می خواست 
را بیش از هفت ماه عقب انداخته اند؛ وقتی شورایعالی کار 
به عنوان یک نهاد رســمی قانونی، مزد و مزایای مزدی را 
مصوب می کند، این اهمال کاری ها، معنایی جز به رسمیت 

نشناختن حق مشارکت و چانه زنی کارگران دارد؟

رئیس اتاق مشترک ایران و برزیل اعلام کرد: یک بانک 
برزیلی اعلام آمادگی کرده که ۸۰ درصد از سرمایه ایرانیانی 
که می خواهند در زمینه کشت فراسرزمینی در برزیل فعال 
شــوند را تامین و ۲۰ درصد را ســرمایه گذار ایرانی فراهم 
کند تا در حوزه های مختلف کشاورزی فراسرزمینی از جمله 

دامپروری و کشتارگاه فعالیت کنند.
فخرالدین عامریان در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، 
با بیان اینکه پیش از آغاز تهاتر اوره به برزیل صادرات ما به 
این کشور کمتر از ۱۰۰ میلیون دلار بود، افزود:  بعد تهاتر 
عدد صادرات افزایشی و به حدود ۱.۵ میلیارد دلار رسیده 
اســت. در حال حاضر،  ایران نهاده های دامی، سویا، ذرت، 
کنجاله ســویا، شکر، گوشت و کنسانتره های میوه از برزیل 
وارد می کند.وی ادامه داد: اقدامات اولیه برای واردات پنبه 
از برزیل در حال انجام اســت؛ از سوی دیگر زمینه ها برای 
صادرات میوه از جمله خرما و کشــمش از ایران به برزیل 
فراهم شده اســت.این فعال اقتصادی از حمایت یک بانک 
سرمایه گذار برزیلی از کشــاورزان فراسرزمینی ایرانی خبر 

داد و افــزود: این بانک اعلام آمادگی کرده اســت که ۸۰ 
درصد از ســرمایه ایرانیانی که می خواهند در زمینه کشت 
فراسرزمینی در برزیل فعال شــوند را تامین و  ۲۰ درصد 
را ســرمایه گذار ایرانی فراهم کند تا در حوزه های مختلف 
کشــاورزی فراســرزمینی از جمله دامپروری و کشتارگاه 

فعالیت کنند.
عامریان در پاســخ به این پرسش که چند هکتار زمین 
برای کشــت فراسرزمینی ایرانیان در برزیل تخصیص داده 
شده است؟ گفت: جنوب برزیل محل مناسبی برای کشت 
گندم و برنج اســت. برزیل ها آمادگــی دارند که زمینی به 
مســاحت یک میلیون هکتار در اختیار مــا قرار بدهند و 
کشــاورزان ایرانی در صورت تمایل می توانند این زمین را 
خریداری کنند. مطابق با نظام نامه ای که وزارت کشاورزی 
ابلاغ کرده خرید محصولات فراســرزمینی تضمین شــده 
اســت.رئیس اتاق مشترک ایران و برزیل تصریح کرد: وزیر 
کشاورزی برزیل طی سفری که به ایران داشتند برای واردات 
زعفران و میوه های ایرانی ابراز تمایل کردند؛ اتاق مشترک 

ایران و برزیل با همکاری سفیر ایران مسئله صادرات میوه 
را به اتمام رســاندند و صادرات میوه ایــران به برزیل آغاز 
می شود. اما در زمینه زعفران سرمایه گذاران زعفران ایرانی 
بــرای ورود به این بازار اقدامی نکردند و ما پیشــنهادی در 
زمینه صادرات زعفران به برزیل از ســوی فعالان این حوزه 
نداشتیم.عامریان با اشاره به تاثیر تحریم ها در روند صادرات، 
افزود: مشــکلات بانکی با برزیل برای کالاهایی که با پول و 
ارز جابه جا می شوند همچنان ادامه دارد .وی با بیان اینکه 
مذاکره ای برای ایجاد پول مشــترک بــرای تجارت ایران و 
برزیل مطرح نشــده است، تصریح کرد: تشکیل کمیسیون 
مشترک ایران و برزیل برعهده سازمان برنامه و بودجه است 
اگر این کمیسیون مشترک برقرار شود بسیاری از مشکلات 
مبادلات پولی، تجاری و کمرگی حل و تراز تجاری چندین 
برابر  افزایش پیدا می کند.به گفته رئیس اتاق مشترک ایران 
و برزیــل؛ باید حقوق ورودی کالای ایرانی به برزیل کاهش 
پیدا کند و این مهم را نمایندگان برزیلی در مجلس شــان 
پیگیــری می کند تــا به امــروز در عمل اتفاقــی در این 

زمینه رخ نداده اســت.عامریان برزیل را یکی از بزرگترین 
تولیدکنندگان مواد غذایــی در جهان معرفی کرد و افزود: 
برزیلی ها بر این باورند که غذایی یک هشتم مردم جهان را 
تامین می کنند؛ واردات ما از برزیل قابل توجه است و حجم 
قابل توجهی از نیاز ما در زمینه ذرت و سویا از برزیل تامین 
می شود اما شایسته است که حداقل یک دوم از عدد واردات 

ما به این کشور صادرات داشته باشیم.
وی ادامه داد: بخش خصوصی تا جایی که می تواند کارها 
را پیش می برد اما برای توسعه تجارت دولت باید ورود کند؛ 
برزیل به محصولات پتروشــیمی و ۳ میلیون تن اوره ایران 
نیاز دارد ارزش صادراتی ۳ میلیون تن اوره حدود ۲ میلیارد 
دلار می شــود اما هنوز موفق نشــدیم که این حجم اوره را 
بــه برزیل صادر کنیم.این فعال اقتصادی با اشــاره به عدم 
موفقیت شرکت های دولتی در صادرات ۴۰۰ هزار تن اوره 
به برزیل، گفت: شایسته بود که این مهم به بخش خصوصی 
واگذار می شد چراکه با تلاش های ما وزیر کشاورزی برزیل 

به ایران سفر کرد.

ســفیر اســبق ایران در ترکیه با بیــان اینکه در زمان 
احمدی نژاد ثروت بزرگی به میــزان ۸۰۰ میلیارد دلار به 
کشــور رسید ولی تحولی در زیرســاخت و ظرفیت ایجاد 
نشــد، گفت: روسیه ســه خط تا ترکیه دارد که می تواند 
ظرفیــت آن را اضافه کند، ترک هــا هم نزدیکی زیادی به 
اروپــا دارند. بنابراین اجــرای پروژه هایی در حد چند صد 
کیلومتر کار دشواری نیســت، در نتیجه این پروژه سریع 
قابل اجرا اســت.به گزارش ایلنا، فیــروز دولت آبادی، در 
ارزیابی پیشــنهاد پوتین در زمینه هاب گازی شدن ترکیه 
و تاثیــر آن بــر برنامه های صادراتی ایران اظهار داشــت: 
پیشنهاد روسیه با سرعت زیادی قابل اجرا است و ترک ها 
نیز از آن استقبال زیادی خواهند کرد. روسیه صادرات گاز 
را متوقف کرده اما به درآمد آن نیاز مبرمی دارد و نمی تواند 
سیستم را بســته نگه دارد، روسیه سه خط تا ترکیه دارد 
که می تواند ظرفیت آن را اضافه کند، ترک ها هم نزدیکی 
زیادی به اروپا دارند.وی با بیان اینکه برنامه گازی روســیه 
و ترکیه فعلا تاثیر خاصی روی بازار انرژی ما ندارد، افزود: 
ما همین میزان گازی را هم که صادر می کنیم به سختی و 
با حذف بخشی از نیازهای داخلی انجام می دهیم، بنابراین 
اکنون پروژه یاد شــده تاثیر خاصــی روی صادرات گاز ما 

نــدارد. دوم اینکه ما پلن جامعی برای صادرات گاز نداریم، 
چند پروژه گازی داریم اما چون توانایی اجرایی کردن را در 
کشور فراموش کرده ایم، سرانجامی نداشته است. در نتیجه 
اگر هم اقدامی برای این کار شروع کنیم حداقل یک برنامه 
۵ ســاله برای افزایش ظرفیت تولید گازمان نیاز داریم، ما 
باید ابتدا مصرف را کــه به طور روزافزون در حال افزایش 
است کنترل کنیم به گونه ای که رشد مصرف متوقف شود 
تا افزایش تولید، قابلیت صادرات داشــته باشد. این را در 
کنار هزینه و دوره ســاخت خطوط انتقال قرار دهیم حتی 
اگر همزمان هم انجام شــود ما در حداقل زمان ممکن ۵ 
سال زمان نیاز داریم.ســفیر اسبق ایران در ترکیه تصریح 
کرد: نکته بعدی اینکه روس ها همیشــه تمایل داشــتند 
به خاطر مســائل ژئوپلیتکی خودشان و تاثیراتی که اروپا 
روی امنیت ملی روســیه دارد، انرژی و نفت و گاز اروپا را 
به خودشان وابســته کنند و حتی زمان فروپاشی شوروی 
کــه وضعیت بهم ریخته بود، خرید خطوط لوله انتقال گاز 
در اروپا توســط روس ها به ۶۰ درصد رسید. یعنی تمرکز 
روس ها برای توســعه انتقال انرژی و وابسته کردن اروپا به 
انرژی روســیه بسیار جدی و جزء اولویت اصلی دولت های 
روسیه اســت، البته ترکیه هم در این مسیر ارتقاء جایگاه 

خواهد داشــت.وی با یادآوری اینکه در کوتاه مدت ایران از 
پروژه های گازی منطقــه تاثیرپذیر نخواهد بود، گفت: در 
بلندمدت هم اگر سیاســت ما همچنان بــر همین قاعده 
کنونی اســتوار باشــد، تاثیری نمی گیریــم، زیرا ظرفیتی 
برای این کار نداریم. بنابراین بهتر اســت واقع بینانه با این 
مسائل برخورد کنیم.دولت آبادی گفت: واقعیت اینکه تولید 
ما بالا نیســت اما موضوع این اســت که روس ها و ترک ها 
هم دشــمنی تاریخی دیرینه دارند و اقدامات و برنامه های 
این چنینی نمی تواند در چارچوب کنار گذاشــتن ایران از 
برنامه های صادرات گازی تلقی شود، ضمن اینکه ترکیه با 
ایران هم قراردادهای متعدد دارد هرچند به اجرا نرســیده 
اســت.وی با اشــاره به تعلل ایران در توسعه زیرساخت ها 
بیان داشــت: مثلا سال گذشته ما برای انتقال ۱۰ میلیون 
تن زغال ســنگ از روســیه به چین قرارداد منعقد کردیم 
اکنون ۸ ماه از قرارداد گذشــته فقط یک واگن رســیده 
است، چون ظرفیت زیرســاختی رشد پیدا نکرده و ظرف 
۱۶ ســال اخیر توجه سیســتم دولتی از زیرســاخت ها و 
افزایش توان و ظرفیت خارج شده است، متاسفانه از زمان 
دولــت احمدی نژاد فعالیت اصلی دولت به ســمت تامین 
نیازهای اولیه مصرفی مردم رفته اســت که لطمات زیادی 

وارد کرده و پتانســیل ما را به تحلیل برده اســت، اکنون 
ســرعت حمل و نقل ریلی برای بار ۳.۶ کیلومتر در ساعت 
اســت و ما این ظرفیت را برای مسافر تخصیص می دهیم 
و فضــا برای حمل بار کاهش پیدا می کند همین مســئله 
در تولید انرژی نیز حاکم اســت. پتروشــیمی ها هنوز در 
ســطح اولیه باقی مانده اند، با اینکــه در زمان احمدی نژاد 
ثروت بزرگی به میزان ۸۰۰ میلیارد دلار به کشــور رسید 
ولــی تحولی در زیرســاخت و ظرفیت ایجاد نشد.ســفیر 
اســبق ایران در ترکیه تاکید کــرد: در هر حال ما هر قدر 
ظرفیت انرژی داشته باشیم روس ها از آن غفلت نمی کنند 
و برای همکاری آماده اند و این در استراتژی روسیه است، 
هرچند در این پروژه موقعیــت ترکیه بهبود پیدا می کند 
اما هیچ کشــوری جایگزین ایران نمی شــود، روس ها هم 
نمی تواننــد دنبال تضعیف ما باشــند چون در این صورت 
بحران خودشان تشدید می شــود. مثلا شاهدیم که اوپک 
گازی هم راه اندازی شد اما با وجودی که ایران محور ایده 
بود به دلیل مســائلی که اتفاق افتاد، دستاوردی نداشت و 
نتوانستیم به یک برنامه ای برای راهبرد اوپک گازی برسیم 
چون ما برای اقدامات اســتراتژیک و مهم، ساختار و ساز و 

کار مناسب نداریم.

خبری از ابلاغ حق مسکن نیست

 هفت ماه انتظار برای اجرای قانون!

آخرین جزئیات از مبادلات تجاری ایران و برزیل

 حمایت ۸۰ درصدی بانک برزیلی از کشت فراسرزمینی ایرانیان

روسیه نمی تواند ایران را تضعیف کند

ثروتی که احمدی نژاد بر باد داد تا ترکیه مدعی شود


